
یکـــی از مهم ترین اثرات شـــیوع کرونا دنیـــای فوتبال، 

غیبت هواداران در مســـابقات بود. خیلی زود نهادهای 

تصمیم گیرنده اعلام کردند با توجه به خطراتی که تجمع 

افراد در ورزشـــگاه ها دارد، فعلا حضور تماشـــاگران در 

ورزشـــگاه ها پرریسک و خطرآفرین است و این ممنوعیت 

همچنـــان در اکثر نقاط دنیا اعمال می شـــود. در لیگ 

ایران نیز از همان ابتدا این دســـتورالعمل اجرایی شـــد و 

با گذشـــت حدود 6 ماه از شیوع این اپیدمی در کشور، 

همچنان هواداران مجوز حضور در ورزشگاه ها را ندارند. 

به تازگی ســـتاد مقابله با کرونا در ورزش درخواســـتی را 

برای حضور هواداران در مســـابقات به ستاد ملی مقابله 

با کرونا ارائه کرده که با مخالفت این ســـتاد روبه رو شده 

است. به این ترتیب حداقل تا پایان سال 99 نباید منتظر 

بازگشـــت شور و هیجان هواداران به استادیوم ها باشیم. 

درحال حاضر لوشـــامپیونه تنها لیگ معتبری اســـت که 

به صورت محدود به هواداران اجازه حضور در ورزشگاه را 

داده و البته جالب اینکه فرانسه یکی از کشورهایی است 

که خیلی زود تصمیم گرفتند لیگ خود را به دلیل شیوع 

کرونا کلا تعطیل کنند. 

هراس از موج دوم کرونا
باشگاه های انگلیسی تلاش زیادی دارند مسئولان دولتی 

را مجبور به صدور مجوز حضور تماشـــاگران در ورزشگاه ها 

کنند و مسئولان برگزاری لیگ برتر، همچنان مشغول رایزنی 

و افزایش فشـــار روی دولت هستند تا شـــاید از ماه آینده 

میلادی بخشـــی از هواداران بتوانند از نزدیک مسابقات را 

تماشا کنند. فصل جدید این رقابت ها از شنبه آغاز شد، اما 

هنوز مذاکرات طرفین به نتیجه خاصی نرسیده است. پیش 

از این انتظار می رفت مجوز ورود تماشاگران به استادیوم ها 

از ماه اکتبر )حدود دو هفته دیگر( صادر شود، اما براساس 

آنچه که رســـانه های انگلیســـی گزارش می دهند شاید تا 

پایان ســـال جاری میلادی هم این مجوز صادر نشود و در 

خوشبینانه ترین حالت باید در نیم فصل دوم انتظار بازگشت 

مسابقات به شرایط سابق را داشته باشیم. 

در چنین شرایط بســـیاری از باشگاه ها دچار بحران مالی 

خواهند شد و علاوه بر از بین رفتن درآمد بلیت فروشی ها، 

دربحث حق پخـــش تلویزیونی نیز با کاهش درآمد روبه رو 

می شوند. با ادامه این روند احتمالا باشگاه ها مجددا مجبور 

خواهند شد تا بازیکنان خود را برای کاهش دستمزدهای 

خود متقاعد کنند که دوباره برای آنها بحران ساز می شود. 

دولت انگلیس در برخی مسابقات ورزشی اجازه حضور حدود 

هزار هوادار را صادر کرده اســـت، اما این اتفاق نمی تواند 

مشکلی را در فوتبال حل کند و تیم های لیگ برتری اعلام 

کرده اند بـــرای اینکه درآمد قابل توجهی از حضور افراد در 

ورزشگاه داشته باشند حداقل باید 15هزار بلیت به فروش 

برســـد که در شرایط کنونی به سختی بتوان چنین مجوزی 

را دریافت کرد. 

البته همین مجـــوز نیز به صورت آزمایشـــی خواهد بود و 

شـــاید درنهایت دولت تصمیم به تعویق آن برای لیگ برتر 

بگیرد. به عقیده آنها اگر این اتفاق در لیگ یک یا دو و حتی 

دسته های پایین تر آزمایش شـــود خطر کمتری به دنبال 

خواهد داشـــت و ممکن است لیگ برتر همچنان در غیاب 

هواداران برگزار شود. اگر این اتفاق در ماه آینده رخ ندهد 

ریسک حضور تماشاگران در آستانه شروع فصل سرما بیشتر 

خواهد بود و با توجه به شرایطی که وجود دارد شاید دوباره 

باعث بروز موج جدیدی از گســـترش بیماری در این کشور 

شود. به همین دلیل مسئولان برگزاری لیگ درتلاشند که 

هرچه زودتر مجوز بازگشـــت تماشاگران را دریافت کنند تا 

حداقل بخشـــی از هزینه های تیم ها در این فصل تامین 

شود. باشگاه ها براساس برنامه قبلی تصور می کردند تنها 

در هفته های ابتدایی این ممنوعیت تداوم خواهد داشت 

و با شـــروع ماه اکتبر می توانند به بلیت فروشـــی و کسب 

درآمدهای جانبی از روز مســـابقه امیدوار باشند، اما اخبار 

جدید به شدت باعث نگرانی آنها شده است. 

کارن بردلی، نایب رئیس باشـــگاه وســـتهام در این باره 

می گوید: »ما انتظار داشتیم حداقل یک چهارم ورزشگاه 

ما از روز اول اکتبر پر از تماشـــاگر باشد. حالا با توجه به 

احتمال شـــیوع دوباره این بیماری، آینده چندان روشن 

نیســـت و شاید روزهای ســـختی در انتظار ما باشد. این 

هفته اعلام شـــد که باشـــگاه های لیگ برتر به دلیل این 

اپیدمـــی حدود 700 میلیون پونـــد در بحث درآمدزایی 

از مســـابقات ضرر کرده اند که ســـهم هر باشگاه به طور 

متوســـط 35میلیون پوند اســـت. اگر در سه یا چهار ماه 

آینده نتوانیم هواداران را به ورزشـــگاه ها راه بدهیم بازهم 

درحدود همین مبلغ ضرر به ما وارد می شـــود که فشـــار 

شدیدی را به تیم ها وارد می کند و سبب بروز بحران مالی 

جدیدی برای آنها می شود.«

مشکلات اسپانسرینگ و انتقال بازیکن
این تنها بخشی از ضرری است که کرونا به فوتبال وارد کرده 

است. برای نخســـتین بار در لیگ برتر در این فصل درآمد 

باشگاه ها از اسپانسر پیراهن خود با کاهش روبه رو شد. این 

اتفاق بی سابقه سبب شد مجموع درآمد تیم های لیگ برتر 

از این طریق از 6/353 میلیون پوند در سال قبل به 5/344 

میلیون پوند در فصل جدید برسد. منچستریونایتد، اورتون، 

ساوتهمپتون و برنلی تیم هایی بودند که بیشترین ضرر را در 

این بخش داشته اند. یونایتد قرارداد 7 ساله ای با کمپانی 

اتومبیل سازی شورلت به امضا رسانده که سالی 64 میلیون 

پوند ارزش دارد، اما این مبلغ امســـال به 60 میلیون پوند 

رسیده که باعث ضرر باشگاه شده است. 

برنلی هم که به تازگی قراردادی سه ساله بایک شرکت چینی 

امضا کرده، مجبور شده است دوباره مذاکراتی را برای انجام 

تغییراتی در مبلـــغ آن انجام دهد و درنهایت مجبور به کم 

کردن رقم دریافتی از این شـــرکت شده است. برنلی برای 

جبران این خسارت مالی مجبور شده به دنبال اسپانسرهای 

جدیدی باشد تا بتواند شرایط مالی خود را بهبود بخشد. در 

ساوتهمپتون نیز اوضاع چندان مساعد نیست و یک شرکت 

چینی دیگر که با این باشـــگاه قرارداد دارد پیش از شروع 

فصل جدید از آنها جدا شـــده که ضرری 3 میلیون پوندی 

برای تیم به همراه داشته است. جالب اینکه ساوتهمپتون 

از مدت ها پیش پیراهن جدید خود را با لوگوی این کمپانی 

تولید و به بازار عرضه کرده بود، اما حالا مجبور شده با شرکت 

جدیدی قراردادی با ارزش کمتر امضا و پیراهن های جدید 

را جایگزین قدیمی ها کند. 

کرونـــا علاوه بر درآمدزایـــی روی نقل وانتقالات تیم ها نیز 

تاثیرگذار بوده اســـت. به عنوان مثال، منچستریونایتد از 

مدت ها پیش جیدون ســـانچو، وینگر دورتموند را به عنوان 

اصلی ترین هدف نقل وانتقالاتی خود در تابستان زیر نظر 

داشـــت و چندین بار با این باشگاه آلمانی برای به خدمت 

گرفتن این پدیده انگلیسی وارد مذاکره شد. دورتموندی ها 

100 میلیون پوند برای فروش سانچو خواسته اند، اما یونایتد 

اگرچه یکی از تیم های ثروتمند فوتبال دنیاست، اما از ترس 

شیوع موج دوم کرونا و تاثیرگذاری آن روی اقتصاد باشگاه 

حاضر نیســـت چنین مبلغی را پرداخت کند. مسلما خرید 

سانچو تاثیر زیادی در بهتر شدن شرایط شاگردان سولشر 

در این فصل خواهد داشت، اما از سوی دیگر نزدیک شدن 

به زمســـتان و هشـــدارهایی که درباره موج جدید اپیدمی 

کووید-19 داده می شود باعث نگرانی تمامی تیم های لیگ 

برتری ازجمله منچستریونایتد شده است. در چنین شرایطی 

آنها به دنبال حفظ سرمایه های خود برای شرایط اضطراری 

هســـتند و اگر دوباره با تعویق یا حتی لغو مسابقات روبه رو 

شوند، این بار ضرر مالی بیشتری متوجه آنها خواهد شد. 

در این فصل تنها چلســـی بود که بیـــش از 200 میلیون 

پوند برای خرید ســـتاره های جدید هزینه کرد که البته آنها 

با توجه به بســـته بودن پنجره نقل وانتقالاتی شان در سال 

گذشته بودجه لازم برای انجام این کار را در اختیار داشتند. 
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@ورزش f a r h i k h t e g a n d a i l y

مخالفت با حضور تماشاگران در ورزشگاه ها، از ایران تا جهان

ونا هراس فوتبال از موج دوم کر

روز گذشـــته کیکاووس ســـعیدی، دبیرکل کمیته ملی 

المپیـــک به همراه امیرعبـــاس لشـــگری، رئیس مرکز 

تربیت بدنی دانشـــگاه آزاد اسلامی از امکانات ورزشی و 

اقامتی واحد دانشـــگاهی بوشهر دیدن کردند. با توجه 

به نزدیکی شـــرایط آب وهوایی بوشهر با توکیو به عنوان 

میزبان بازی هـــای المپیک و پارالمپیـــک، کمیته ملی 

المپیک با همکاری دانشـــگاه آزاد زمینه برگزاری اردو و 

تمرین را برای تیم های المپیکی در بوشهر فراهم خواهند 

کرد. قرار است با ارائه گزارش دبیرکل کمیته ملی المپیک 

در هیات اجرایی و تصویب ستاد عالی بازی های المپیک، 

زمینه امضای تفاهمنامه ایجاد شود. در همین خصوص و 

البته سایر مسائل مرتبط با المپیک و رشته های مختلف 

ورزشی با دبیرکل کمیته ملی المپیک هم صحبت شدیم. 

گفت وگوی »فرهیختگان« با کیکاووس ســـعیدی را در 

ادامه می خوانید.

شما بازدیدی از امکانات دانشگاه آزاد در بوشهر داشتید. 

به چه منظور این بازدید صورت گرفت؟

بله، مـــن به همراه آقـــای امیرعباس لشـــگری بازدیدی از 

امکانات دانشگاه آزاد در بوشـــهر داشتیم. با توجه به اینکه 

بازی های المپیک تابستان سال آینده برگزار می شود به دلیل 

شـــرایط آب وهوایی توکیو، به نظر می رسد ما می توانیم برای 

فدراســـیون ها و رشته های المپیکی برنامه تمرینی و اردو در 

بوشهر داشته باشیم. زیرساخت های این دانشگاه استاندارد 

بود و از نظر شرایط تمرینی، رفاهی و اقامتی زمینه همکاری 

بین کمیته و دانشگاه آزاد وجود دارد.

هنوز تفاهمنامه به امضا نرسیده است؟

فعلا فقط بازدید صورت گرفته و قرار است در این خصوص به 

هیات اجرایی گزارش داده شود.

هزینه اردوها را کدام نهاد متقبل می کند؟

این موضوع مربوط به مرحله بعد است که باید مورد مذاکره و 

توافق قرار بگیرد. اصل این است که دانشگاه آزاد زیرساخت ها 

را برای برگزاری اردو دارد و ما می توانیم با ادامه همکاری این 

موضوع را به فدراسیون ها اعلام کنیم تا در بوشهر اردو داشته 

باشند. دانشگاه آزاد امکاناتی دارد که می تواند مورد استفاده 

همه رشته های ورزشی قرار بگیرد.

شما روز دوشـــنبه میزبان نشست ستاد مبارزه با کرونا 

هستید. محور مباحث چیست؟

ما در این جلســـه فقط میزبان هســـتیم. فدراسیون پزشکی 

مجری و برگزارکننده این نشســـت درخصوص وضعیت کرونا 

در ورزش قهرمانی است.

کمیتـــه ملی المپیک در این مدت مبلغی از بودجه را به 

فدراســـیون ها اختصاص داده است. بودجه دریافتی به 

چند درصد رسیده است؟

ما به 46 فدراســـیون پرداختی داشتیم و بودجه 3ماهه دوم 

را واریز کردیم تا پرداختی ها به ســـقف 50 درصد برســـد. از 

طرفی برای رشته هایی که سهمیه المپیک گرفته اند تدابیری 

پیش بینی شده است. هروقت ستاد مبارزه با کرونا مجوز بدهد 

ما هم حمایت مالی را از این فدراســـیون ها خواهیم داشت. 

صالحی امیری در تلاش است تخصیص دیگری را از سازمان 

برنامه وبودجه بگیرد.

وزارت ورزش فقط 6 ماه اول حقوق المپیکی ها را پرداخت 

کرد، چطور شـــد که کمیته به ســـرمربیان و مربیان هم 

حقوق داد؟

ما به میزان منابعی که می گیریم سعی می کنیم حمایت ها را 

هم داشته باشیم تا همه قهرمانان باعث سربلندی کشورمان 

شوند. ما همچنین تصمیم گرفتیم به ورزشکارانی که می دانیم 

شانس کسب سهمیه دارند حقوق بدهیم.

صحبت هایـــی هم مبنی بر اینکـــه کمیته ملی المپیک 

هزینه درمانی حمیده عباســـعلی در خارج از کشـــور را 

تقبل کرده شنیده شده است.

بله، این درخواســـت از سمت فدراســـیون کاراته بود. البته 

زمانی که آقای صالحی امیری از آکادمی بازدید کرد همان جا 

صحبت هایی هم با عباســـعلی داشت که او مشکلات خود را 

مطرح کرد. با نگاه حمایتی رئیس کمیته قرار شد تصمیماتی 

اتخاذ شود تا هزینه اعزام این بانوی ورزشکار را کمیته پرداخت 

کند. در این صورت عباســـعلی می تواند روند معالجه خود را 

کامل کند.

ورزشکار دیگری هم هست که این شرایط را داشته باشد؟

خیر، شرایط عباسعلی خاص بود.

مدت ها از رفتن رنگرز به عنوان مدیر موزه می گذرد. فعلا 

تصمیمی برای شخص جایگزین صورت نگرفته است؟

با توجه به بحـــران کرونا بازدید از موزه به صورت مجازی صورت 

می گیرد. بعد از فراهم شدن شرایط فعالیت موزه هم ادامه پیدا 

می کند. البته بخش های مختلف موزه کار خود را انجام می دهند.

خبر جدیدی از اساســـنامه کمیته ملی المپیک نشده 

است؟

این موضوع نیز در دولت درحال پیگیری است. کمیته ملی 

المپیک ابهامات را به معاونت حقوقی ریاست جمهوری ارائه 

داده و موضوع درحال بررسی است.

هفته آینده هم نشست هیات اجرایی برگزار خواهد شد. 

محور جلسه مشخص شده است؟

قرار است در این نشست که روز یکشنبه برگزار می شود بررسی 

برنامه راهبردی 10ســـاله آکادمی مورد بررسی قرار گیرد. در 

جلســـه قبلی هم با حضور 3 معاون وزیر و تعدادی از روسای 

فدراسیون ها در این خصوص صحبت شد. منتظر هستیم با 

تبادل نظر این برنامه به تصویب برسد تا آکادمی مسیر توسعه 

ورزش قهرمانی را طی کند.

گفتوگو

دبیرکل کمیته ملی المپیک در گفت وگو با »فرهیختگان«: فقط هزینه درمان عباسعلی را می دهیم

یرساخت های دانشگاه آزاد برای برگزاری اردوی المپیکی ها استاندارد است ز
بهاره محمدی
روزنامهنگار

سیامک خاجی
روزنامهنگار

:DFL هاینکس سرمربی اسبق بایرن مونیخ در گفت وگو با مجله

مولریکیازبهترینهای

تاریخآلماناست
یوپ هاینکس نخستین مربی بایرن مونیخ بود که موفق شد به همراه این 

تیم سه گانه را فتح کند. امسال نوبت هانسی فلیک بود که افتخارات 

این مربی 75ساله را تکرار کند و باواریایی ها یکی از رویایی ترین فصول 

خود را سپری کردند. هاینکس یکی از 4 مربی تاریخ لیگ قهرمانان است 

که توانسته با دو باشگاه مختلف این تورنمنت را فتح کند. او در روزهای 

بازنشستگی خود در مصاحبه ای با نشریه DFL به تمجید از بایرن این 

فصل و ستاره های این تیم پرداخته که در ادامه می خوانید.

توماس مولـــر یکی از بازیکنانی بود که از دوره مربیگری شـــما در 

بایرن همچنان در این باشـــگاه حضور دارد و فصل قبل هم یکی از 

ستاره های این تیم بود.

مولر یکی از فوق العاده ترین بازیکنان تاریخ فوتبال آلمان است. او بازهم نشان 

داد که چه توانایی های استثنایی دارد و چه ویژگی هایی او را یکی از بازیکنان 

برجســـته فوتبال دنیا کرده است. بازیکنی که همیشه در خدمت تیم است، 

سخت کوشی زیادی دارد و به طور غیرمعمولی قدرت دوندگی زیادی دارد.

زمانی که نیکو کواچ ســـرمربی بایرن بود او نیمکت نشـــین شـــده 

بود اما با حضور فلیک دوباره به دوران اوج برگشـــت و 21 پاس گل 

درکارنامه اش ثبت شد.

همین آمار به خوبی نشـــان می دهد درباره چه بازیکن فوق العاده ای حرف 

می زنیم. مولر بازیکنی است که هر مربی ای دوست دارد در تیمش داشته باشد. 

تلاش و جنگندگی او موتور محرک تیم در میانه زمین است و اکنون بیش از هر 

زمان دیگری توانسته ثابت کند که چه بازیکن بزرگی است.

جاشـــوا کیمیش هم این فصل یکـــی از بهترین های بایرن بود. نظر 

شما درباره او چیست؟

سبک بازی کیمیش دقیقا مناسب بایرن است. فوتبال برای او یک سرگرمی، 

شغل و مثل خون در رگ های او جریان دارد. در عین حال به عنوان یک انسان 

خوب رشد و پیشرفت کرده است. بدون شک او در آینده کاپیتان تیم خواهد شد 

و از سال 2015 که به این باشگاه پیوست هر فصل بهتر از سال قبل بوده است.

رابرت لواندوفسکی در این فصل بهترین عملکرد دوران فوتبالش را 

داشت و در گلزنی رکوردی کم نظیر به جای گذاشت.

او نه تنها یک گلزن تمام عیار برای تیمش بود بلکه در کار تیمی هم مشارکت 

داشـــت و همانند گذشته یک مهاجم خودخواه نیست. این می تواند باعث 

پیشرفت بیشتر او شود و در سال های بعد هم یکی از ستاره های تیمش باشد. 

بدون شک اگر بخواهیم بهترین بازیکن سال 2020 را انتخاب کنیم تنها باید 

به این مهاجم لهستانی رای بدهیم.

تیم فصل گذشته فلیک چقدر شما را تحت تاثیر 

قرار داد؟

هانسی فلیک در این فصل به خوبی در کار تیمی، 

رهبری انفرادی، یکدل کردن تیم، بالابردن اعتبار 

خود و تیم و همچنین روابط عمومی مناسب موفق 

عمل کرد و نشان داد کارش را به خوبی بلد است. 

او نه تنها در جایگاه رئیس و مدیر تیم 

قرار دارد بلکه ذاتا یک رهبر است 

و به خوبی می داند چگونه باید 

تیمش را مدیریت کند.

مصاحبهروز


